

perent, alii subiecti sint, neque omnia casu et temere ferantur... Divinae esse sapientiae dico. San Gregorio el Grande expresó la misma verdad en estos términos: *Potestatem imperatoribus ac regibus caelitus datum fatemur.* Además, los Santos Doctores explicaron tambien estas mismas verdades á la luz natural de la razon, de modo que son justas y verdaderas para los que tienen por guia á sola la razon.

Y en efecto, la naturaleza, ó mejor dicho, Dios, Autor de la naturaleza, quiere que los hombres vivan en sociedad: lo demuestran claramente ya la facultad del lenguaje, la más poderosa mediadora de la sociedad, ya el número de necesidades innatas en el alma, y muchas de las cosas necesarias é importantísimas que los hombres, si viviesen solitarios, no podrían procurarse, y que se procuran unidos y asociados entre sí.

Ahora bien: no puede existir ni ser concebida

principatus sint, inquit, et quod alii imperent, alii subiecti sint, neque omnia casu et temere ferantur... divinae esse sapientiae dico (In epist. ad Rom. homil. XXIII, n. 1.). Id ipsum s. Gregorius Magnus testatus est inquiens: *Potestatem Imperatoribus ac regibus caelitus datum fatemur* (Epist. lib. II, epist. 61.). Immo sancti Doctores eadem praecepta etiam naturali rationis lumine illustranda suscepunt, ut vel iis, qui rationem solam ducem sequuntur, omnino videri recta et vera debeant.—Et sane homines in civili societate vivere natura iubet, seu verius auctor naturae Deus: quod perspicue demonstrant et maxima societatis conciliatrix loquendi facultas et innatae appetitiones animi perplures, et res necessariae multae ac magni momenti, quas solitarii assequi homines non possunt, iuncti et consociati cum alteris assequuntur. Nunc vero, neque existere neque intelligi societas potest,

una sociedad sin que haya quien modere las voluntades de los asociados para reducir la pluralidad á cierta unidad y para darle el impulso segun el derecho y el orden, hacia el bien comun. Dios ha querido, pues, que en la sociedad hubiese hombres que gobernasen á la multitud.

Es ademas muy importante que los que administran la república deban obligar á los ciudadanos de manera que el no obedecer sea pecado. Pero ningun hombre tiene en sí ó por sí poder de ligar con semejantes vínculos de obediencia la libre voluntad de los demás. Unicamente á Dios, criador de todas las cosas y legislador, pertenece esta potestad; y los que la ejercitan, es menester que la ejercent como comunicada á ellos por Dios. *Unus est legislator et iudex, qui potest perdere et liberare.*

Lo cual sucede igualmente en todo género de

in qua non aliquis temperet singulorum voluntates ut velut unum fiat ex pluribus, easque ad commune bonum recte atque ordine impellat: voluit igitur Deus ut in civili societate essent, qui multitudini imperarent —Atque illud etiam magnopere valet, quod ii, quorum auctoritate res publica administratur, debent cives ita posse cogere ad parendum, ut his plane peccatum sit non parere. Nemo autem henninum habet in se aut ex se, unde possit huiusmodi imperii vinculis liberam ceterorum voluntatem constringere. Unice rerum omnium procreatori et legislatori Deo ea potestas est: quam qui exercent, tamquam a Deo secum communicatam exerceant uencesse est. *Unus est legislator et iudex, qui potest perdere et liberare* (Iacob IV, 12.). Quod perspicitur idem in omni genere potestatis.

potestad. La que hay en los Sacerdotes es tan notorio que procede de Dios, que los Sacerdotes en todos los pueblos son considerados y llamados Ministros de Dios. Igualmente la de los padres de familia lleva impresa en sí cierta efigie y forma de la autoridad de Dios, *a quo omnis paternitas in caelis et in terra nominatur*. Por tal modo los diversos géneros de potestad tienen entre sí admirables semejanzas, porque cualquiera que sea el imperio y la autoridad, trae origen del mismo y único autor y señor, que es Dios.

Los que pretenden que la sociedad civil ha nacido del libre consentimiento de los hombres, derivando de esa misma fuente el origen tambien de la potestad, dicen que cada hombre cedió una parte de su derecho, y voluntariamente se entregaron todos al poder de aquellos en quienes se acumuló la suma de sus derechos.

Eam, quae in sacerdotibus est, proficiunt a Deo tam est cognitum, ut ii apud omnes populos ministri et habeantur et appellantur Dei. Similiter potestas patrumfamilias expressam retinet quamdam effigiem ac formam auctoritatis, quae est in Deo, *a quo omnis paternitas in caelis et in terra nominatur* (Ad Ephes. III, 15.). Isto autem modo diversa genera potestatis miras inter se habent similitudines, cum quidquid uspiam est imperii et auctoritatis, eius ab uno eodemque mundi opifice et domino, qui Deus est, origo ducatur.

Qui civilem societatem a libero hominum consensu natam volunt, ipsius imperii ortum ex eodem fonte petentes, de iure suo inquiunt aliquid unumquemque cessisse, et voluntate singulos in eius se contulisse potestatem, ad quem summa illorum iurium pervenisset. Sed magnus est

Pero es gran error no ver lo que es patente, es á saber, que no siendo los hombres una raza de solitarios, fuera de su libre voluntad, son llevados por la naturaleza á la comunidad social; además, el pacto de que se habla es manifestamente fantástico y ficticio, y no vale para dar á la potestad politica tanta fuerza, dignidad, y estabilidad, cuanta exigen la tutela de la cosa pública y el bien comun de los ciudadanos. Todas estas cualidades y preeminencias tendrá solamente el principado, cuando se haga derivar de Dios augusto y santísimo, su fuente.

Ninguna otra doctrina puede encontrarse que sea, no solo más verdadera, pero ni más ventajosa.

Porque la potestad de los civiles gobernantes, siendo como una comunicación de la potestad divina, de continuo adquiere por este mismo motivo dignidad mayor que humana: no ya aquella im-

error non videre, id quod manifestum est, homines, cum non sint solivagum genus, citra liberam ipsorum voluntatem ad naturalem communitatem esse natos: ac praeterea pactum, quod praedicant, est aperte commentitium et fitum, neque ad impertiendum valet politicae potestati tantum virium, dignitatis, firmitudinis, quantum tutela reipublicae et communes civium utilitates requirunt. Ea autem decora et praesidia universa tunc solum est habituras principatus, si a Deo augusto sanctissimoque fonte manare intelligatur.

Qua setentia non modo verior, sed ne utilior quidem reperiri ulla potest. Etenim potestas rectorum civitatis, si quaedam est divinae potestatis communicatio, ob hanc ipsam caussam continuo adipiscitur dignitatem humana

pía y grandemente absurda atribuida á veces á los emperadores romanos, que se arrogaron honores divinos: pero aquella verdadera y sólida y tenida como por don y beneficio del cielo. Por lo cual será preciso que los ciudadanos estén sujetos y obedientes á los príncipes como á Dios, no tanto por temor de las penas, cuanto por reverencia de la majestad; no tanto por motivo de adulacion, cuanto por conciencia del deber.

Con lo cual estará el imperio más solidamente establecido, puesto que los ciudadanos, sintiendo la fuerza de este deber, se apartarán de toda malicia y contumacia, persuadidos como deben estar de que resistiendo á la potestad regidora, resisten á la voluntad divina, de que negándose á dar honor á los príncipes, se lo niegan al mismo Dios.

En esta doctrina instruye Pablo Apóstol á los romanos, á quienes escribe sobre la reverencia que

maiores: non illam quidem impiam et perabsurdam, imperatoribus ethnicis divinos honores affectantibus aliquando expetitam, sed veram et solidam, eamque dono quodam acceptan beneficioque divino. Ex quo subesse cives et dicto audientes esse principibus, uti Deo, oportebit non tam poenarum formidine, quam verecundia maiestatis, neque assentationis caussa, sed conscientia officii. Qua restabit in suo gradu longe firmius collocatum imperium. Etenim istius vim officii sentientes cives, fugiant necesse est improbitatem et contumaciam, quia sibi persuasum esse debet, qui politicae potestati resistunt, hos divinae voluntati resistere; qui honorem recusant principibus, ipsi Deo recusare.

Ad hanc disciplinam Paulus Apostolus Romanos nomi-

á los príncipes se debe; con tanta autoridad y peso, que nada más grave puede concebirse.

"Omnis anima potestatibus sublimioribus subdita sit: non est enim potestas nisi a Deo: quae autem sunt, a Deo ordinata sunt. Itaque qui resistit potestati, Dei ordinationi resistit. Qui autem resistunt, ipsi sibi damnationem acquirunt..... Ideo necessitate subditi estote non solum propter iram, sed etiam propter conscientiam."

Concordante con esta es aquella preclara sentencia del Príncipe de los Apóstoles, San Pedro:

"Subiecti estote omni humanae creaturæ propter Deum, sive regi, quasi præcellentí, sive ducibus tamquam a Deo missis ad vindictam malefactorum, laudem vero bonorum, quia sic est voluntas Dei."

Una sola razon podrán tener los hombres para natim erudiit; ad quos de adhibenda summis principibus reverentia scripsit tanta cum auctoritate et pondere, ut nihil gravius praecipi posse videatur. *Omnis anima potestatibus sublimioribus subdita sit: non est enim potestas nisi a Deo: quae autem sunt, a Deo ordinata sunt. Itaque qui resistit potestati, Dei ordinationi resistit. Qui autem resistunt, ipsi sibi damnationem acquirunt..... Ideo necessitate subditi estote non solum propter iram, sed etiam propter conscientiam* (Ad Rom. XIII, 1, 2, 5.). Et consensio est Principis Apostolorum Petri in eodem genere preclara sententia: *Subiecti estote omni humanae creaturæ propter Deum, sive regi quasi præcellentí, sive ducibus tamquam a Deo missis ad vindictam malefactorum, laudem vero bonorum, quia sic est voluntas Dei* (I Petr. II, 13-15.).

no obedecer, y es, cuando de ellos se pretenda algo que repugne al derecho natural y divino abiertamente; porque en todas las cosas en que la ley natural y voluntad de Dios se violan, son una iniquidad igualmente el mandato y el obedecimiento. Si, pues, á alguno ocurre el verse constreñido á elegir entre estas dos cosas, es decir, á despreciar el mandamiento de Dios ó el de los príncipes, debe obedecer á Jesucristo, que mandó dar *quae sunt Caesaris Caesari, quae sunt Dei Deo*, y á imitacion de los Apóstoles debe responder valerosamente: *obedire oportet Deo magis quam hominibus.*

Ni los que de tal modo obran pueden ser acusados por faltar á la obediencia, porque si la voluntad de los príncipes se opone á la voluntad y las leyes de Dios, ellos mismos se exceden en el modo de ejercer su potestad y pervierten la justicia; ni puede valer en tal caso su autoridad, que no siendo justa, es nula.

Una illa hominibus caussa est non parendi, si quid ab iis postuletur quod cum naturali aut divino iure aperte repugnet: omnia enim, in quibus naturae lex vel Dei voluntas violatur, aequa nefas est imperare et facere. Si cui igitur usuveniat, ut alterutrum malle cogatur, scilicet aut Dei aut principum iussa negligere, Iesu Christo parentum est reddere iubenti *quae sunt Caesaris Caesari, quae sunt Dei Deo* (Matth. XXII, 29), atque ad exemplum Apostolorum animose respondendum: *Obidere oportet Deo magis quam hominibus* (Actor. V, 29). Neque tamen est, cur obiecisse obedientiam, qui ita se gerant, arguantur; etenim si principum voluntas cum Dei pugnat voluntate et legibus, ipsi potestatis suae modum excedunt, iustitiam

Importa, pues, para que la potestad se mantenga en la justicia, que los que administran la ciudad entiendan que el poder de gobernar no se les ha concedido para su utilidad propia, y que la administracion de la cosa pública debe conducirse para utilidad de los que á ella están confiados, no de los que la tienen confiada.

Tomen ejemplo los príncipes de Dios óptimo, máximo, de quien á ellos viene la autoridad; y proponiéndose á si mismos en la administracion de la cosa pública la imágen de Aquel, gobiernen al pueblo con equidad y fé, y aun, al usar la paternal severidad que es necesaria, acomódenla con la caridad.

Por este motivo se hallan amonestados en las Escrituras Sagradas de que un dia darán cuenta al Rey de los reyes, al Dominador de los dominadores, y si han faltado á su deber no podrán esca-

que pervertunt: neque eorum tunc valere potest auctoritas, quae, ubi iustitia non est, nulla est.

Ut autem iustitia retineatur in imperio, illud magnopere interest, eos qui civitates administrant intelligere, non privati cuiusquam commodo politicam potestatem esse natam; procreationemque reipublicae ad utilitatem eorum qui commissi sunt, non ad eorum quibus commissa est, geri oportere. Principes a Deo optime maximo, unde sibi auctoritas data, exempla sumant: eiusque imaginem sibi in administranda republica proponentes, populo praesint cum aequitate et fide, et ad eam, quae necessaria est, se veritatem paternam caritatem adhibeant. Huius rei caussa sacrarum Litterarum oraculis monentur, sibimetipsis Regi regum et Domino dominantium aliquando rationem esse reddendam; si officium deseruerint, fieri non posse ut

par de modo alguno á la severidad de Dios. "Altissimus interrogabit opera vestra et cogitationes scrutabitur. Quoniam cum essetis ministri regni illius, non recte iudicatis..... horrende et cito apparebit vobis, quoniam iudicium durissimum his qui præsunt fiet..... Non enim subtrahet personam cuiusquam Deus... quoniam pusillum et magnum ipse fecit, et æqualiter cura est illi de omnibus. Fortioribus autem fortior instat cruciatio."

Si estos preceptos rigen la cosa pública, cesará toda razon y deseo de sublevarse: estarán asegurados el honor y la incolumidad de los principes, la quietud y salvacion de la ciudad. Además se proveerá optimamente á la dignidad de los ciudadanos, á quienes, en la cbediencia misma, les es dado conservar el decoro que es consiguiente á la naturaleza del hombre. Puesto que ellos comprenden que ante el juicio de Dios no hay esclavos ni

Dei severitatem ulla ratione effugiant. Altissimus interrogabit opera vestra et cogitationes scrutabitur. Quoniam cum essetis ministri regni illius non recte iudicatis..... horrende et cito apparebit vobis, quoniam iudicium durissimum his qui præsunt fiet..... Non enim subtrahet personam cuiusquam Deus, nec verebitur magnitudinem cuiusquam, quoniam pusillum et magnum ipse fecit, et æqualiter cura est illi de omnibus. Fortioribus autem fortior instat cruciatio (Sap. VI, 4, 5, 6, 8).

Quibus praecepsis rempublicam tuentibus, omnis seditionum vel causa vel libido tollitur: in tuto futura sunt honos et securitas principum, quies et salus civitatum. Dignitati quoque civium optime consultur: quibus in obedientia ipsa concessum est decus illud retinere, quod est

libres, y que es uno el Señor de todos, *in omnes qui invocant illud*, y que por ello están sometidos y obedecen á los principes, porque éstos llevan consigo en cierto modo la imágen de Dios, *servir al cual es reinar.*

La Iglesia, pues, obró siempre de manera que esta forma cristiana de la potestad civil no solo entrara en los entendimientos, sino que se mostrara en la vida pública y las costumbres de los pueblos.

Mientras ejercieron el imperio de la cosa pública los emperadores paganos, á quienes la supersticion impedia elevarse á esta forma de gobierno que hemos dibujado, procuró la Iglesia infiltrarla en el espíritu de los pueblos, que apenas habian recibido las instituciones cristianas que debian informar su vida. Por lo cual, los pastores de almas, renovando los ejemplos de Pablo Apóstol, con su-

hominis excellentiae consentaneum. Intelligunt enim, Dei iudicio non esse servum neque liberum; unum esse Dominum omnium, divitem in omnes qui invocant illum (Ad Rom. X, 12.); se autem idcirco subesse et obtemperare principibus, quod imaginem quodammodo referant Dei, cui servire regnare est.

Hoc vero semper egit Ecclesia, ut christiana ista civilis potestatis forma non mentibus solum inhaeresceret, sed etiam publica populorum vita moribusque exprimeretur. Quamdiu ad gubernacula reipublicae imperatores ethnici sederunt, qui assurgere ad eam imperii formam, quam adumbravimus, superstitione prohibebantur, instillare illam studuit mentibus populorum, qui simul ac christiana instituta susciperent, ad haec ipsa exigere vitam suam velle debabant. Itaque pastores animarum, exempla Pauli Apo-

mo cuidado y diligencia procuraron que los pueblos *principibus et potestatibus subditos esse, dicto obedire;* é igualmente rogamos á Dios por todos los hombres y especialmente *pro regibus et omnibus qui in sublimitate sunt: hoc enim acceptum est coram Salvatore nostro Deo.*

Y á este propósito nos dejaron clarísimos documentos los antignos cristianos, que, si fueron injusta y cruelísimamente perseguidos, jamás, sin embargo, cesaron de ser obedientes y sumisos, á punto de parecer que recibian de aquellos como un obsequio la cruedad.

Esta modestia, esta positiva voluntad de obedecer, era de tal manera notable, que no podia ponernse en duda por las calumnias y malicia de los enemigos. Por lo cual, los que públicamente debian perorar cerca de los emperadores en favor del nombre cristiano, adoptaban especialmente este

stoli renovantes, cura et diligentia summa populis praecipere consueverunt, principibus et potestatibus subditos esse, dicto obedire (Ad. Tit. III, 1.); item orare Deum pro cunctis hominibus, sed nominatim *pro regibus et omnibus qui in sublimitate sunt: hoc enim acceptum est coram Salvatore nostro Deo* (I Timoth. II, 1-3.). Atque ad hanc rem omnino praeclara documenta christiani veteres reliquerunt: qui cum ab imperatoribus ethniciis iniustissime et crudelissime vexarentur, nunquam tamen praetermisserunt gerere se obedienter et submisso, plane ut illi crudelitate, isti obsequio certare viderentur. Tanta autem modestia, tam certa parendi voluntas plus erat cognita, quam ut obscurari per calumniam malitiamque inimicorum posset. Quamobrem qui pro christiano nomine essent apud imperato-

argumento, para demostrar que era injusta la persecucion contra los cristianos, los que, á ciencia de todos, eran ejemplares observadores de las leyes.

Así Atenágoras decia confiadamente á Marco Aurelio Antonio, y á Lucio Aurelio Cómmodo, hijo de aquel:

“Sinitis nos, qui nihil mali patramus, immo omnium..... piissime iustissimeque cum erga Deum, “tum erga imperium vestrum nos gerimus, exagitari, rapi, fugari..”

Igualmente Tertuliano alababa abiertamente á los cristianos como los mejores y más seguros amigos del imperio:

“Christianus nullius est hostis, nedum imperatoris, quem sciens a Deo suo constitui, necesse est ut ipsum diligit et revereatur et honoret et “salvum velit cum toto romano imperio..”

Ni vacilaba en asegurar que en los confines del

res publice caussam dicturi, ii hoc potissimum argumento iniquum esse convincebant in christianos animadvertere legibus, quod in oculis omnium convenienter legibus in exemplum viverent. Marcum Aurelium Antoninum et Lucium Aurelium Commodum filium eius sic Athenagoras confidenter alloquebatur: *Sinitis nos, qui nihil mali patramus, immo omnium.... piissime iustissimeque cum erga Deum, tum erga imperium vestrum nos gerimus, exagitari, rapi, fugari* (Legat. pro Christianis.). Pari modo Tertullianus laudi christianis aperte dabat, quod amici essent Imperio optimi et certissimi ex omnibus: *Christianus nullius est hostis, nedum Imperatoris, quem sciens a Deo suo constitui, necesse est ut ipsnm diligit et revereatur et honoret et salvum velit cum toto romano imperio* (Apolog.